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El MÓN VERD s’imprimeix 
en paper reciclat 100%: 
en la fabricació d’1 kg de 

paper reciclat, es 
consumeixen 83 litres 
menys d’aigua que en el 
paper procedent de la 
fusta. En l’edició de les 
5.000 unitats d’aquesta 
revista, s’han estalviat 
aproximadament 7.765 
litres d’aigua (1,5 litres 
d’aigua per cada revista). 
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Ampliem l’iniciat el 2005 

El passat 22 d’abril, amb motiu del Dia Internacional de 
la Terra, es va presentar a un canal de la televisió nacional 
un reportatge sobre els efectes de l’escalfament sobre el 
nostre planeta. En cert moment, s’assenyalaven les tres 
causes humanes d’aquest efecte: la producció d’energia, 
la mobilitat i la generació de residus. El reportatge 
animava el telespectador a reciclar, ja que era el camí per a 
reduir la massa de brossa que es porta a l’abocador o que 
s’incinera. 

 

En aquell moment, varem pensar que allò que 
plantejaven ja s’havia superat a la nostra vila. No hem 
d’esperar fins el 2012 per a arribar a un mínim del 50% de 
recuperació dels residus, tal i com exigeix la Comunitat 
Europea als municipis. Ara, al 2009, estem ja al voltant del 
83% de recuperació, 88’32% si comptem la deixalleria. 

 

Personalment, ens sentim orgullosos de viure a Sant 
Sadurní d’Anoia. Els nostres veïns i veïnes han acceptat el 
repte i han portat el municipi on es troba ara: al capdavant 
dels municipis de tota Catalunya pel que fa a la 
recuperació de la brossa. “No volem aturar-nos aquí”, han 
manifestat, però, els habitants de la nostra vila. “Volem 
ampliar les fraccions de recollida porta a porta”. Així doncs, 
a partir del 1 de juny del 2009, ampliem a Sant Sadurní 
d’Anoia el nostre sistema de recollida de residus. Apart de 
l’orgànica i el rebuig, es recolliran porta a porta dues 
fraccions més: envasos i paper i cartró. 

 

Què aportarà aquest pas? En primer lloc, un increment 
de la qualitat de la brossa, amb les conseqüències 
positives que això suposarà respecte a les bonificacions 
concedides per la Generalitat de Catalunya. En segon lloc, 
la comoditat de deixar davant de la porta la brossa 
seleccionada, sense tenir que buscar contenidors 
diàriament. I per últim, amb la reducció de contenidors al 
carrer, el paisatge urbà canviarà considerablement. 
Només es mantindran els contenidors de vidre. 
 

CRÈDITS 
 

Redacció i edició: Servei 
de Medi Ambient de 
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Sadurní d’Anoia 
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Naturalment, com succeeix amb tots els 
sistemes, una cosa és la teoria i altra és la 
pràctica. És necessari un manteniment, una 
informació i una propagació permanents del 
sistema. En algun moment, caldrà replantejar-
se decisions. Per aquest motiu, es preveu fer 
un treball de camp per a conèixer les 

necessitats de l’usuari pel que fa a les 
freqüències de recollida de les diferents 
fraccions. D’altra banda, el vidre planteja un 
problema important de soroll en el moment de 
la recollida, i per això els contenidors d’aquesta 
fracció quedaran al carrer. Amb l’objectiu de 
millorar l’aspecte urbà, es preveu soterrar 
alguns contenidors de vidre, en primer lloc als 
barris nous que s’estan planificant i després, 
poc a poc, als barris històrics. 

 

Des de la funció que ens pertoca, al Servei 
de Medi Ambient creiem que aquesta iniciativa 
tindrà la mateixa resposta positiva dels 
ciutadans i ciutadanes de Sant Sadurní d’Anoia 
que ha tingut fins ara la recollida porta a porta. 
Nosaltres, amb la mateixa il·lusió de fa quatre 
anys, animem a continuar amb aquesta 
dinàmica. 

 

Sant Sadurní d'Anoia està fent els deures. 
Per la nostra banda, nosaltres estem aportant 
l'esforç personal i individual  per a millorar 
aquesta Terra, que és la única que tenim i que 
per tant hem de resguardar de cara al present i 
al futur. Per aquest motiu, estem molt agraïts 
pel comportament cívic, social i solidari de 
la nostra població. 
 

Servei de Medi Ambient 
 

Il·lustració del fons: nena al portal d’entrada al poble, carrer de l’Església. Any 1900 
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El camí fins el porta a porta integral 

La prehistòria d’un repte: el carrer Sant Antoni lliure de contenidors, finals del s. XIX 

Probablement, ni tan sols els sadurninencs dels segles passats pensaven que, 
algun dia, el camí de la gestió de residus portaria cap als orígens en un intent de 
trobar solució al problema de l’increment de la brossa. Aquests sadurninencs van 
caminar durant molts anys pel carrer Indústria, travessant l’actual Aparcament del 
Centre, per arribar fins a la riera de l’Avernó. A aquest espai es trobava la Timba, 

que va ser una mena de deixalleria primitiva on la gent hi llençava els seus estris i 
mobles vells. D’altra banda, els carros d’escombraries s’encarregaven de recollir 
porta per porta tots aquells pocs residus de caire cotidià que es generaven a les 
cases: una mica d’orgànica i de rebuig. El vidre es reutilitzava, els envasos no 
existien i el paper gairebé no es feia servir. 

 

La Timba es va tancar al segle XX durant la dècada dels 50, i quaranta anys 
després, a començaments dels anys 90, la situació havia canviat radicalment. 
Amb la multiplicació dels envasos com a element utilitzat a qualsevol tipus de 
producte, la recollida dels residus s’havia de gestionar d’altra manera. A Espanya 
no existia encara la cultura del reciclatge i tota la brossa es llençava barrejada. Va 
ser necessari, llavors, introduir els contenidors al carrer. 
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L’Antoni Mas, en aquella època el cap de la Brigada Municipal, ens descriu 
com era el funcionament del poble en aquest sentit: “N’hi havia 135 contenidors 
metàl·lics de rebuig repartits per tot el poble. No es reciclava res perquè, a més, 
tampoc no hi havia cap planta a prop on portar els residus seleccionats”. La 
població de Sant Sadurní creixia, així com ho feia també la quantitat de residus 
generats i, per tant, s’incrementava el nombre de contenidors que s’afegien als 
carrers del poble. L’abocador d’Hostalets de Pierola, on es portava quasi tota la 
brossa, va començar a funcionar al límit de les seves possibilitats. El mateix 
estava passant amb els abocadors de la resta del país. 
 

Durant aquella època, a Sant Sadurní molta gent es va acostumar a llençar la 
brossa a l’espai popularment conegut com el Corte Inglés, al camí de terra que hi 
ha al costat dels habitatges Vilarnau, i que rebia el seu nom perquè s’hi anava a 
recollir estris que encara es poguessin fer servir. El mateix es feia a la timba de 
Can Catasús des dels anys 50. Aquests abocadors a dures penes controlats es 
van acabar tancant i, en contrapartida, a mitjans dels anys 90 es va portar a terme 
una experiència pionera de deixalleria a Catalunya: primer al costat de l’edifici de 
la Brigada Municipal i, després, a la carretera de Masquefa, on continua avui dia. 
La brossa descontrolada es va canviar per unes instal·lacions on es classificava i 

També s’anaven buscant solucions als 
problemes dels residus al carrer. Amb 
l’aparició de les primeres plantes de 
reciclatge, el 1993 es va instaurar la recollida 
selectiva de vidre, el 1994 la de paper i cartró 
i el 1998, la d’envasos lleugers. Els 
contenidors verds, blaus i grocs es van 
sumar als de rebuig, però el problema 
continuava existint i els índex de recuperació 
de la brossa es mantenien molt baixos. 
Aprofitant la inauguració de la planta de 
compostatge de Vilafranca l’any 2000, a 
Sant Sadurní es va provar de fer un pas més 
i el 2001 es van afegir al carrer els 
contenidors de brossa orgànica. Es va 
experimentar una petita millora, pero encara 
resultava insuficient: la quantitat de residus 
dels domicilis augmentava any rere any, i 
majoritàriament es seguia llençant la brossa 
sense separar als contenidors de rebuig. Carrer Montserrat, principis s. XX 

Fotografia  del fons: carrer Montserrat. Principis del segle XX 
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La situació començava a fer-se preocupant. El 2004, cada habitant de Sant 
Sadurní generava 1,60 kg de residus al dia, respecte als 0,8 kg que se’n feien només 
10 anys enrere. Els carrers continuaven omplint-se de contenidors de rebuig, de 
vegades ocupant voreres senceres, i a això s’havia d’afegir els problemes d’olors que 
suposava tenir tanta brossa concentrada al carrer. 

Carrer Montserrat, principis s. XX 

Punt de contenidors del carrer Montardit, any 2004 

Des de l’Ajuntament es va començar a buscar 
solucions, i finalment es va pensar en portar a terme 
un sistema de recollida porta a porta. L’objectiu 
era retirar contenidors del carrer, obtenir un índex 
més gran de reciclatge i aturar així la penalització 
econòmica de la Generalitat per portar tones a 
l’abocador. El gener del 2005 es va començar amb 
els comerços, als quals se’ls recollia paper, orgànica 
i rebuig, i el maig amb els domicilis, amb les 
fraccions d’orgànica i rebuig.  

 

La transformació va ser sorprenent. En només 
dos mesos, la recuperació de residus va passar del 
26% del 2004 a un 80%. La població va acceptar 
positivament aquest canvi i el porta a porta es va 
convertir en un dels trets característics de la vila. I 
segons les últimes dades, la recuperació del 88,32% 
dels residus ha convertit Sant Sadurní d’Anoia en el 
segon municipi de Catalunya que més recicla, 

després de Matadepera. 

2
0
0
0

2
0
0
3

2
0
0
6

0

20

40

60

80

10 0

Recuperac ió

Rebuig



 

 

Objectius del porta a porta integral 

1 7 

Per què s’amplia el porta a porta? 

A partir dels bons resultats que va suposar 
el nou sistema, es va anar considerant la idea 
d’ampliar la recollida porta a porta també als 
envasos i al paper i cartró. El febrer del 2008, 
una enquesta realitzada sobre 1.262 persones 
ens va aportar la següent informació: un 
90,97% de la gent estava contenta amb el 
sistema, un 3,73% el considerava correcte, un 
2,38% no estava satisfeta i un 0,70% no va 
respondre. D’altra banda, un 48,81% de la gent 
enquestada estava a favor d’ampliar el sistema 
porta a porta, un 34,55% no hi estava d’acord, 
el 16,40% no sabia què opinar i el 0,18% no va 
respondre. 

 

Aquestes dades reflecteixen l’elevada 
acceptació i integració que la cultura de la 
selecció de residus i la recollida porta a porta 
ha tingut a la nostra vila. 
 
  

 
� Millora de l’índex de recuperació i disminució del rebuig: es millorarà la 

selecció dels residus d’orgànica, paper i envasos en origen i per tant hi haurà una 
recuperació més gran d’aquestes fraccions i una disminució del rebuig. 

 

� Reduir el nombre de contenidors a la via pública: es retiraran els contenidors de 
paper i d’envasos del carrer i només quedaran els de vidre, que s’envoltaran 
d’unes estructures de fusta. 

 

� Desaparició de les males olors a la via pública: especialment pel que fa als 
contenidors dels envasos, que podien generar males olors a l’estiu. 

 

� Apropament del punt de recollida a cada usuari: ja no caldrà travessar el carrer 
per anar a llençar la major part dels residus. Bastarà amb deixar-los cada nit a la 
porta de casa. 

 

� Implicació de la ciutadania: cada ciutadà es converteix en el primer gestor dels 
residus domèstics. Es pren una consciència global del procés que ha de seguir la 

brossa, més enllà de limitar-se a tancar els ulls. 

Millores que suposa l’ampliació del porta a porta 
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Com l’hem de fer servir 

La fracció orgànica: correspon a les restes de menjar i de les plantes. És 
la brossa que té un origen animal o vegetal: fruita i verdura, carn i peix, pa 
sec i pastisseria, closques, marro del cafè i restes d’infusions, taps de 
suro, paper de cuina i tovallons bruts, gespa i fullaraca de jardí. 
 

Com ho llencem: Dipositarem la brossa orgànica al cubell marró, dins 
d’una bossa compostable ben lligada. No podem deixar la bossa 
d’orgànica al carrer sense cubell.  

Els envasos: a la bossa hi hem de posar les bosses de plàstic, les 
garrafes, els pots i les ampolles de plàstic, les llaunes de ferro i 
d’alumini, els brics, les safates de porexpan i d’alumini, les tapes dels 
pots i ampolles, les xapes de cava i les torretes de plàstic. 
 

Com ho llencem: hem de deixar els envasos dins una bossa de plàstic, 
ben lligada. La bossa de plàstic és preferible que sigui de color groc, 
però si no podem fer servir una qualsevol. 

El paper: podem llençar caixes i capses de cartró, fulls de paper, 
diaris i revistes, sobres i cartes. 
 

Com ho llencem: hem de deixar les capses de cartró ben 
plegades i lligades, davant de la porta de casa. Els papers i 
cartrons petits els podem deixar preferiblement dins una bossa de 
paper o fins i tot dins una caixa de cartró ben tancada. Si no tenim 
més opcions, podem fer servir una bossa de plàstic. 

El rebuig: és la fracció de les escombraries que no podem reciclar: pols 
d’escombrar, burilles de cigarretes, restes de ceràmica, bolquers i 
compreses, excrements d’animals, terra dels gats, objectes trencats i 
cendres. 
 

Com ho llencem: hem de deixar-la en una bossa de plàstic ben lligada. 
Si ho fem bé, la bossa ha de ser molt petita perquè quasi tot es pot 
reciclar. 

Hem de treure cada tipus de brossa a la porta de casa, de les 20:00 a les 22:00 
hores, el dia que toqui segons el calendari de la pàgina següent. 
Per llençar el vidre, hem de fer servir els contenidors del carrer. 
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Què hem de fer si no ens podem ajustar a aquest calendari? 

Si algun dia no podem treure la brossa dintre d’aquests horaris, hem d’anar a alguna de 
les 2 àrees d’emergència que tenim al poble: l’àrea d’emergència del polígon industrial 
de Cal Mir i l’àrea d’emergència davant de la deixalleria. 

 

Les àrees d’emergència només estan preparades per acollir les fraccions que es fan porta 
a porta. Hi hem de portar la brossa correctament seleccionada. No són un abocador i no 

les poden fer servir els comerços. 
Per més informació: truqueu al 900 460 251 
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Si el medi ambient és cosa de tots, el Món Verd ha d’estar obert a tothom. 
Aquesta secció està pensada perquè hi puguis expressar la teva opinió. Ens la 
pots fer arribar al correu educacioambiental@santsadurni.cat, indicant el teu 

nom i cognoms i amb un màxim d’una columna (unes 200 paraules). 

 
Alumna de pràctiques al servei de 

Medi Ambient 
 

 
La terra no és un llegat dels nostres 
avantpassats, sinó un préstec dels 

nostres fills. 
 

Durant un mes i mig he tingut 
l’oportunitat de veure com funciona un 
departament de Medi Ambient que 
treballa, amb moltes ganes, pel nostre 
entorn. 

 

No ho fan des de cap partidisme, 
simplement és conscienciació cap a la 
natura allò que els motiva. Així hauria de 
ser per tothom. 

 

No entenc com la deixadesa o la 
mandra fan que el tractament dels 
nostres residus (els de tots), així com la 
cura dels nostres recursos, siguin un 
tema de poca rellevància social, o pitjor 
encara, d’arma política. 

 
Aquests dies he vist com una part de 

la ciutadania aboca bosses de tota mena 
fora dels contenidors. O bé, per no fer 
una trucada gratuïta per la recollida dels 
mobles vells, aquests queden dispersats 
pels diversos punts del poble, deixant un 
paisatge ple de culpa. 

 

Em quedo, per sort, amb el ràpid i 
generós aprenentatge de nens i avis! 
 

Meritxell Muñoz 

Proposta de sistema de recollida 

selectiva del PSC 

Mantenir el sistema de recollida 
selectiva porta a porta per l’orgànica i 
soterrar els contenidors de cartró, vidre i 
plàstic. 

Avantatges: 1) No modificar els 
hàbits de la gent. 2) Sistema menys car. 
3) Permet una llibertat horària en el 
lliurament de la brossa. 4) Permet 
mantenir el 80% del reciclatge. 

Inconvenients: 1) Alta inversió inicial 
amb el soterrament dels contenidors. 

 

Proposta de sistema de recollida 
selectiva del govern: porta a porta 
integral i soterrar només els contenidors 
de vidre. 

Avantatges: 1) En el nostre parer, 
cap. 

Inconvenients: 1) Alta inversió inicial 
amb el soterrament dels contenidors. 
2) Modifica i condiciona fortament els 
hàbits de la gent. 3) Sistema car. 4) No 
permet una llibertat horària en el 
lliurament de la brossa. 5) Difícilment 
permetrà augmentar el 80% del 
reciclatge. 

 

I tu, quin prefereixes? 
Si vols deixar la teva opinió, 

participa a la nostra enquesta a: 
www.ensmereixemunavilamillor.cat 

 

Ramon Secanell 
Regidor del grup municipal del Partit dels 

Socialistes de Catalunya (PSC) 
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Pas a pas amb el reciclatge 

Des que a mitjans dels anys vuitanta la 
recollida de la brossa deixà el porta a 
porta (sense reciclatge) fins ara, hi ha 
hagut molt canvis i moltes noves 
problemàtiques (com les zones de 
contenidors, el creixent volum d’envasos, 
els horaris, etc.). 

 

Des d’ERC, ens quedem amb la 
millora ambiental que ha suposat prendre 
partit per la recollida selectiva, que al llarg 
dels anys ha evolucionat, des de la 
recollida del vidre i el paper, la implantació 
de les deixalleries, la implementació de la 
fracció orgànica i finalment la recollida 
selectiva porta a porta. 

 

I aquí cal destacar els resultats del 
sistema i la col·laboració del veïnat, 
sobretot quant al percentatge reciclat, que 
s’eleva per damunt del 80% de la brossa 
recollida. Però també cal destacar-ne 
algunes mancances. Avui, una part del 
nostre veïnat encara és reàcia a 
col·laborar en la recollida i una altra part 
no ho fa prou bé. Avui es recullen menys 
quilos de brossa que fa quatre anys (un 
30% aproximadament), i l’estat de les 
àrees d’emergència o dels nuclis de 
contenidors al carrer és lamentable, i això 
no es vol assumir des del govern 
municipal (CIU i AMI). 
 

Hem de seguir, doncs, millorant la 
recollida i fent partícep al màxim nombre 
de ciutadans que el reciclatge és inevitable 
i útil. 
 

Albert Prat i Pascual 
Portaveu del grup municipal d’Esquerra 

Republicana de Catalunya (ERC 

 

 
 
 

 

Les tres R a Sant Sadurní 

No som aliens a que cada dia fem i 
produïm més residus, als quals se’ls hi ha 
de donar una o altra sortida. El Partit 
Popular de Sant Sadurní hem apostat per 
aplicar la màxima de les tres R (reduir, 
reciclar i reutilitzar) per tal de fer un Sant 
Sadurní més sostenible.  

 

La recollida selectiva a la vila és un 
pas important per aconseguir reduir i 
estalviar recursos escassos, ja que la 
finalitat última de la recollida selectiva és 
reciclar. No obstant, el porta a porta i la 
implantació de la nova recollida de vidre, 
plàstic i cartró hauria d’anar acompanyada 
d’un millor servei cap al ciutadà, en 
especial s’hauria de potenciar l’ús de la 
deixalleria municipal a través de 
bonificacions a la taxa d’escombraries, 
unes àrees d’emergència ben ubicades i 
en bon estat, i també fer dels carrers de la 
vila un exemple de  bon estat i neteja.  

 

Així doncs, hem d’apostar per aplicar 
les tres R, compromís no només cap al veí 
o veïna de Sant Sadurní sinó també cap a 
tots els departaments de l’Ajuntament, fent 
de la nostra actuació un veritable exemple 
per aconseguir un Sant Sadurní cada cop 
més sostenible. 

 

Carles Jiménez i Morera 
Grup municipal del Partit Popular (PP) 

 

Telèfon gratuït d’informació sobre la 
recollida selectiva de residus 

 

900 460 251 



  

Noticiari 

 
El proper dia 30 de maig, a partir de les 10:30, 
es realitzarà al Casal d’Entitats un taller sobre el 
compostatge casolà, obert a tothom. El 
compostatge casolà és una manera fàcil i molt 
barata d’obtenir compost a partir del reciclatge de 
la matèria orgànica. Aquest taller estarà organitzat 
per la Regidoria de Medi Ambient de l’Ajuntament 
de Sant Sadurní d’Anoia i per la Mancomunitat del 
Penedès i Garraf, i col·labora l’Agència de 
Residus de Catalunya. 
 

Les persones empadronades a Sant Sadurní que 
estiguin interessades en obtenir un dels 15 
compostadors casolans que l’Ajuntament cedirà 
en aquest taller, es poden adreçar a l’Oficina 
d’Atenció al Ciutadà (OAC), fins el 28 de maig, 
per cursar la seva sol·licitud. 
 

Per a més informació, vegeu l’apartat de medi 
ambient de la web municipal, o bé podeu trucar al 
telèfon gratuït 900 460 251. 
 

A Sant Sadurní d’Anoia fem compostatge a casa! 

Pisos de protecció oficial 

 
El passat 16 d’abril va quedar tancat el 
període de sol·licitud per a dos pisos 
de protecció oficial en règim de 

lloguer per a menors de 35 anys, al 
núm. 16 del carrer Montserrat. ADIGSA 
està en aquests moments revisant les 
sol·licituds i escollirà als adjudicataris 

mitjançant concurs.  

 
Les fotografies de les pàgs. 3, 4, 5 i 

portada, han estat amablement cedides 
pel Sr. Carles Querol i Rovira. Les 
podeu trobar, així com moltes altres 
igual d’interessants, als seus llibres 

Retrats 1865-1997, crònica il·lustrada 
de Sant Sadurní d’Anoia (Ed. Nadal, 

1998) i Viatge iconogràfic al s.XX. Sant 
Sadurní d’Anoia (ed. Nadal, 2001), 

disponibles a la Biblioteca Municipal. 
Més informació: www.carlesquerol.com 

 

Volem agrair també al Sr. Antoni Mas i 
Bel, responsable del Mercat Municipal, 
la informació que ens va aportar per la 

història dels residus de la vila. 

Agraïments 

Registre digital 

S’estan estudiant diferents opcions per 
implantar un sistema de registre 

digital a la deixalleria. Mentre no entri 
en funcionament, s’utilitzaran els 

talonaris actuals. 
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